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Új államtitkárokat neveztek ki 
A Népköztársaság Elnöki 

Tanácsa hétfőn ülés; tar-
tott. 

Straub F. Brúnó elnök 
tájékoztatta a testülete*, a 
jún ius 5—8. közöl1; Kenan 
Evren á l l amfő meghívására 
a • Töröl; Köztársaságban 
tett hivatalos látogatásáról. 
A tájékoztatót az Elnöki 
Tanács egyetértéssel tudo-
másul vette. A tárgyaláso-
kon áttekintettél: az ál lam-
közi gazdasági, kereskedel-
mi, kulturál is és tudomá-
nyos, valamin'. idegenfor-
galmi kapcsolatokat, fej-
lesztésük lehetőségeit. Az 
együttműködést elősegítik a 
két nép között évszázadok 
óta meglevő kapcsolatok. 
Mindkét ország kölcsönösen 
érdekelt a nemzetközi sta-
bilitásban, mindenekelőtt az 
európai együttműködés és 
biztonság erősítésében. Sok 
a hasonlóság a két ország 
helyzetében R megoldandó 
feladatol: tekintetében, mi-
vel mindkét -ország az eu-
rópai fejlett országok szint-
jéhez való felzárkózásra tö-
rekszik. Egyetértés volt ab-
ban is, hogy a magas szin-
tű találkozók hasznosan 
szolgálják a kapcsolatok 
fejlődését. 

A testület a szövetkeze-
tekről szóló törvény módo-
sítására figyelemmel kiegé-
szítette az ipari szövetke-
zetekről szóló 1971. évi 32. 
számú törvényerejű rende-
letet. 

Az ú j szabályozás széle-
sebb körbe helyezi a tag és 

a szövetkeze; vagyoni kap-
csolatát, ami a jövőben ki-
terjed a részjegy jegyzésén 
túl félrészjegy jegyzésére, 
szövetkezeti üzletrés:; és 
részjegy juttatására is. A 
szövetkezeti üzletrés;: átru-
házható és örökölhető, 

Az Elnöki Tanács tör-
vényerejű rendelete*, hozott 
az egyházi állások, betölté-
séhez szükséges hozzájáru-
lásról, és az Á l lami Egy-
házügyi Hivatal , va lamint 
az Á l lami If júsági és Sport-
hivatal megszüntetéséről. 

A módosítás értelmében 
az egyes egyházi állások 
betöltésére vonatkozó álla-
mi hozzájárulás gyakorlása 
zömében megszűnik, és csu-
pán szűk körben olyan 
egyházi tisztségekre korlá-
tozódik, amelyeknél a kine-
vezés nem magyar jogható-
ság alá tartozó szervhez 
tartozik. 

A Minisztertanács felha-
talmazást nyert arra, hogy 
az egyházak, felekezetek, 
vallási közösségek működé-
sével, a vallás gyakorlásá-
val összefüggő á l lami fel-
adatok el látásának szerve-
zeti kérdéseit meghatároz-
za. 

A sportigazgatást egyre 
inkább az alulról építkező 
szervezeti struktúra, s a 
növekvő autonómián alapu-

ló önigazgatási tevékenység 
kell jellemezze. 

Az Elnöki Tanács határo-
zott nagykövetség létreho-
zásáról á Ciprusi Köztársa-
ság fővárosában. 

A testület ál lamtitkáro-
kat, nagykövete: nevezett 
ki és mentett fel, va lamint 
bírák megválasztásáról, fel-
mentéséről határozott, és 

kegyelmi ügyekben döntött. 
* 

A Népköztársaság Elnöki 
Tanácsa, Deák Gábo: ál-
lamti tkárt e tisztsége alól 

— érdemei elismerés.! mel-
lett — 1989. jú l ius l-jei, 
Knopp András művelődési 
minisztér iumi á l lamti tkárt 
e tisztségéből 1989. jún ius 
30-ai, Madaras; Atti la pénz-
ügyminisztér iumi állam-
titkárt e tisztsége alól — 
érdemei elismerés;; mellett, 
nyugál lományba vonulása 
miatt — 1989. jún ius 30-ai, 
Szabó Imre ipari miniszté-
r iumi á l lamt i tkár t e tisztsé-
ge aló! — érdemei elisme-
rése mellett — 1989. jú l ius 
l-jei hatál lyal felmentette, 

Az Elnöki Tanács 1989. 
jú l ius l-jei hatál lyal Ku-
nos Péter: pénzügyminisz-
tériumi á l lamti tkárrá . Pusz-
tai Ferencet művelődési 
minisztér iumi á l lamt i tkárrá , 
Pál Lászlót, va lamint Szabó 
Imrét — a Hő- és Rendszer 
technikai Intézet igazgatóját 

— ipari minisztér iumi ál 
lamti tkárrá, Györké Józse-
fet pedig rendkívül i és 
meghatalmazol : nagykö-
vetté kinevezte. (MTI) 

Sajtótájékoziató az ülésről 

Elengedett büntetések 
Az Elnöki Tanács támo-

gat ja a teálbüntetés ántéz-
írvényének eltörlését, nem-
csak kezdeményezi, te-
r e m szorgalmazza is, hogy 
az igazságügy-miniszter mi-
előbb terjessze az Ország-
gyűlés elé a z e kérdésről 
szóló törvénymódosító ja-
vaslatot. A testület úgy ha-
tározott, hogy a döntés meg-
hozataláig a jogerősen ha-
lálbüntetésre ítélteik ügyé-
ben a kegyelmi kérelem ér-
demi elbírálását felfüg-
geszti. 

Faragó András, a z Or-
szággyűlés Sa j tó i rodá jának 
vezetője a napirend ismer-
tetése előtt szólt arról, hogy 
BZ Elnöki Tanács ülésén be-
tegsége mia t t 'Kádár János 
és Bognár Rezső n e m vett 
részt, Szentógothai János el-
foglaltsága. .Mándity iMarin 
pedig kü l fö ld i ú t ja mia t t 
volt távol. Straub -F. Brúnó, 
az Elnöki Tanács elnöke kö-
szöntötte a nyugál lományba 
vonuló Dusohek Lajosnét és 
Gajdócsi Istvánt, akik mind-
ketten ar. Elnöki Tanács 
tagjai maradnak. A z ülésen 
— napirenden Ikivül — Né-
meth Miklós, a ko rmány el-
nöke kérte az E lnök i Taná-
csot, javasolja az Ország-
gyűlésnek : Nyers Rezsőt, 
ak i t az M S Z M P elnökévé 
választottak, mentse fel ál-

lamminiszteri beosztásából. 
E kérdésről tárgyalt Nyers 
Rezsővel, alká úgy nyilatko-
zott, hogy a lkét feladat 
együttes el látása nagy meg-
terhelést jelentene számára. 
Nyers Rezső változatlanul a 
gazdaságirányítási reform-
bizottság elnöke marad, 
részt vesz a ko rmány gaz-
dasági programjának ki-
munká lásában. Faragó And-
rás e lmondta azt ás, hogy a 
testület jóváhagyólag tu-
domásul vette: az Országos 
Választási Elnökség tagjai 
sorába — a Hazafias Nép-
front olöterjesztese a l ap j án 
— Kukorel l i István, a H N F 
ügyvezető elnöke kerü l 'Mol-
nár Béla hélyébe. 

Zentai Gyu la , az E lnök i 
Tanács Titkárságának veze-
tője a napirenden szereplő 
kérdéseket ismertette. Szólt 
S t raub F. Brúnó Törökor-
szágban tett hivatalos láto-
gatásának eredményeiről, 
az ipari szövetkezetékről 
szóló 1971. évi 32. számú 
törvényerejű rendelet jelen-
tőségéről. 

A bírák megválasztásával 
és felmentésevei kapcsolat-
ban Faragó András Ismer-
tette azt, az ülésen elhang-
zott észrevételt, amely sze-
r in t a b í r ák valószínűleg 
n em kel lő anyagi elismeré-
sük és társadalmi megbe-
csülésük h í j án , röv id ideig 

töl t ik 'be funkció jukat . A 
mostani ülésen nyolcan kér-
ték felmentésüket, közü l ük 
heten nagyon rövid ide ig 
gyakorolták h iva tásukat A 
személyi kérdések taglalása 
után Zentai Gyu la elmond-
ta, hogy az igazságügy-mi-
niszter javaslatára az El-
nöki Tanács hatályon k ívü l 
helyezte azt az 1959-es ha-
tározatot, amelyben Je-
szenszky Ferenctől, a Leg-
felsőbb Bíróság volt túrájá-
tól a részére 1950 áprilisá-
ban adományozott Magyar 
Népköztársaisági Érdem-
rend IV. fdkozata, va lamin t 
a z '1954 decemberében ado-
mányozott 'Munka Érdem-
rend Ikitüntetéseket „az el-
lenforradalom alatt tanúsí-
tott magatartása mia t t " 
megvonták. A vizsgálat so-
rán megál lapí tot ták: Je-
szenszky Ferencet a z 1956-os 
események idején a Legfel-
sőbb Bíróságon is megala-
kult Forradalmi Bizottság 
elnökévé választották. Sem-
mi adat nem merü l t fel ar-
ra nézve, hogy bármilyen 
ellenforradalmi tevékeny-
séget fejtett voLna ki . 

Az Elnöki Tanács hét főj 
ülésen 160 kegyelmi kér-
vényt vizsgált nteg, s 28 sze-
mély kegyelmi ügyében ho-
zott „teljesítő" határozatot, 
vagyis elengedte büntetésü-
ket. '(MTI) 

Lemondott a pártvezetőség 
A Közgyűjteményi és 

Közművelődési Dolgozók 
Szakszervezetének elnöksége 
által kezdeményezett, e lmú l t 
hét végi megbeBzelésnöl - — 
melyről szombati számunk-
ban adtunk hirt — tájékoz-
tatta tegnap a múzeum dol-
gozóit Horváth Ferenc ré-
gész, szb-titkár a Móra ' Fe-
renc Múzeumban. E tegnapi 
fó rumon Rákos Istvánné, a 
megyei tanács osztályveze-
tő je is ott volt. ós ismertette 
Koncz János jövendő mun-
kakörét. Min t a megbeszé-
lésen kiderült ugyanis, Koncz 
munkakö re nem lehet a mú-
zeumná l mindaddig , am í g a 
munkahe ly szakszervezeti 
bizottsága nem élt egyetér-
tés] jogával ; a munkakör-
höz tartozó bér meghatáro-
zásakor ugyanis elmulasztot-
ták ezt kérni az szb-tól. (A 

A múzeumi szb újfent összehívja 
a dolgozókat — a Koncz-ügyben 

szombaton l apunkban is kö-
zöltek szerint, az i m é n t em-
lített hiba kivételével, min-
den jogszerűen történt 
Koncz János munkakörének 
létesítésével kapcsolatban.) 

A tájékoztató után viszont 
az szb élt a jogával: egyön-
tetűen egyet nem értését 
fejezte ki azzal, hogy Koncz 
János 22 ezer forint bér t 
kapjon. A m ezután, am ikor 
az szb tagjai személyesen 
találkoztak Koncz Jánossal 
és Rákos Istvánnéval , s a 
megyei osztályvezető ki-
fejtette: az szb-nek kizáró-
lag a bérügyben van egyet-
érté»i Joga, s ebben a dön-

tésben nem szabad, hogy 
befolyásolja őket a z „ejtő-
ernyő:;" módszer el 1 töltse — 
az szb-tagok elbizonytala-
nodtak. Végül úgy határoz-
tak, nem vá l l a lha t j ák u 
döntés ód iumát , mielőt t a 
tagság egésze meg nem is-
meri az összes ú j informáci-
ót az ügyben. Ezért j ú l i us 
3-ára újabb szakszervezeti 
taggyűlést h ívnak össze. 

Lengyel András, a mú-
zeumi MSZMP-alapiszer vezet 
t i tkára tegnap bejelentette: 
részben a Koncz-ügy és fej-
leményei miat t , az egész 
alapszervezeti vezetőség le-
mondott. 

Cél: a jogállam 

Kell-e vizsgálóbíró 
A büntetőeljárásról szóló 

törvény egyik legtöbbet vi-
tatott pontja az előzetes le-
tartóztatás foganatosítása. A 
törvénymódosítást előkészí-
tő munka során több elkép-
zelés született a letartózta-
tás mód já t illetően, és óriá-
si viták, véleménykülönbsé-
gek vannak a szakemberek 
között arról, hogy az elren-
delés szerepkörét az ügyész-
ségről a bíróságra kell-e át-
ruházni . Maráz Vilmosnét, a 
Csongrád Megyei Bíróság el-
nökhelyettesét faggattam a 
kérdés gyakorlati oldalá-
ról. 

— Miért van szükség a 
büntetőeljárási törvény mó-
dosítására? 

— Az előzetes letartózta-
tás elrendelése 1988 janu-
ár já tó l nem a rendőrség, ha-
nem az ügyészség hatáskö-
rébe tartozik, s akkor az 
á l lampolgár i jogok érvé-
nyesülése szempontjából ez 
fontos lépés volt — kezdte 
válaszát az elnökhelyettes. 
— A megoldás azonban még 
mind ig nem felel meg az 
ENSZ egyezségokmányának, 
amelyhez mi is csatlakoz-
tunk. Abban ugyanis az á l l : 
az őrizetbe vett személyt 
haladéktalanul bíró, vagy bí-
rói hatáskört gyakorló más 
személy elé kell vinni. A 
nemzetközi jogban a bíró-
val azonos megítélésű sze-
mély a vizsgálóbíró, s er-
re figyelemmel a törvény-
tervezet kétféle javaslatot 
tartalmaz. Az egyik: az 
ügyész által elrendelt elő-
zetes letartóztatást bíróság 
előtt lehessen megpanaszol-
ni, a másik: a letartóztatás 
elrendelése kizárólag bírói 
hatáskörbe kerül jön. Mivel 
az ENSZ-okmányoknak az 
utóbbi felel meg, az Igaz-
ságügyi Minisztér ium ezt ja-
vasolja. 

— Nem jelentene nagyobb 
törvényességig garanciát az 
állampolgár Számára a vizs-
gálóbírói trendszer megva-
lósitása? 

— Akkor az egész eljá-
rásjog rendszerének korsze-
rűsítése kellene, ami most 
nem megoldható. 

— Az alacsony bírói lét-
szám az akadály? 

— Az Igazságügyi Minisz-
tér ium eleve azt szeretné, 

ha az ú j törvény csak ak-
kor lépne hatályba, ha biz-
tosítani lehetne a végrehaj-
táshoz szükséges feltétele-
ket, ami a bírói létszám nö-
velését jelenti. 

— Sokakban fölvetődik: 
az, hogy eddig az ügyészség 
feladata volt a letartóztatás 
elrendelése, nem jelentett 
elég garanciát az igazság ér-
vényesülésére. 

— Elenyésző lehet azon 
személyek száma, akikről ki-
derült , hogy ártat lanul , de 
legalábbis szükségtelenül 
voltak előzetes letartóztatás-
ban, tehát a törvény nem 
elsősorban emiatt készül. 
Mindenképpen egy plusz 
szűrőt, plusz fórumot jelent 
azonban a b í ró bekapcsoló-
dása, am i egyúttal garancia 
is arra, hogy nem a vád 
képviselője dönt a letartóz-
tatásról. 

— Nyílván az a bíró, aki 
a letartóztatásról dönt, nem 
tárgyalhatja később az 
ügyet. 

— Ellenkezőleg. A terve-
zet szerint a vizsgálatot 
Végző bíró nincs kizárva a 
tárgyalás érdemi lefolytatá-
sából sem. Kisebb bíróságo-
kon, ahol egyetlen büntető-
bíró van, nem is lehetne ez 
másképp. 

— Mit szólnak a bírók 
a várható új feladathoz? 

— Nyi lván csak akkor 
tudja vál la lni a bírói kar, 
ha a szükséges személyi fel-
tételeket biztosítják. A bí-
rók szükségesnek tartják, 
hogy igazodjunk a nemzet-
közi gyakorlathoz, és job-
ban megfelel jünk a szabad-
ságjogok követelményeinek. 
A törvénytervezetnek az a 
megoldása viszont, hogy az 
őrizetbevételtől számított 72 
órán belül az ügyész a bí-
rósághoz fordul jon, illetve a 
bíróság öt napon belül . a 
gyanúsítottat az ügyész és 
védője jelenlétében meg-
hallgassa és döntsön is, meg-
oldhatat lan feladatot jelen-
tene m á a bíróságoknak. 

Az ügyvédek némileg más 
oldalról lá t ják a büntetőel-
járás folyamatát. Ebből a 
tényből k i indulva kérdeztem 
Tandari János ügyvédet: 

— Én a vizsgálóbírói in-
tézmény bevezetésével ér-
tenék egyet. Ez egyébként a 

magyar jogrendszerben sem 
számítana újdonságnak, 
1949-ig volt ilyen. A vizs-
gálóbírói feladat ma i szem-
mel ú jnak tűnő szerepkör, 
ami indokolt, szükséges, de 
szerintem csak a büntetőel-
járási törvény teljes átalakí-
tásával együtt kellene beve-
zetni. 

— Miért szükséges a vál-
tás? 

— Szükség van arra, hogy 
az előzetes letartóztatás el-
rendelése olyan személyek 
kezében legyen, akik az 
igazságszolgáltatás egyik ol-
dalához sem tartoznak, s 
leginkább elvárható tő lük 
a pártatlanságra, elfogulat-
lanságra a lapu ló döntés. Az 
emberi szabadság a legna-
gyobb érték, ezzel visszaélni 
— történelmi példák vannak 
rá — igen könnyen lehet. 

— Milyen lényeges kü-
lönbség lehet a jelenlegi 
ügyészi, s a jövendőbeli 
vizsgálóbírói megítélés kö-
zött? 

— Az ügyész végig fel-
ügyeli a nyomozást. Ha 
megkapja az anyag egy ré-
szét, azt mondha t j a : ez ke-
vés, nyomozzanak még! . A 
vizsgálóbíró elé leteszik a 
kész nyomozati anyagot a 
bizonyítékokkal együtt: ha 
elég a vádemeléshez, a bí-
róság elé terjeszti, ha nem, 
megszünteti az eljárást, il-
letve, nem rendeli el az elő-
zetes letartóztatást. 

— Lehetséges-e, hogy ké-
sőbb ugyanaz a bíró tár-
gyalja a pert, aki döntött a 
letartóztatásról? 

— Szerintünk nem, s ez 
a legvitatottabb pont. Fenn-
ál l az a veszély ugyanis, 
hogy ha mindkét tisztel 
ugyanaz a bíró tölti be, a 
későbbi el járás során igyek-
szik alapot talá lni korábbi 

határozata indoklásához. • 

A problémakör megtár-
gyalására ú j abb a lka lmak 
kíná lkoznak a szakemberek 
számára. Sőt, ú jabb válto-
zatok is elképzelhetők — a 
hírek szerint ugyanis a kor-
mány ülésén több tárca kép-
viselője kifogást emelt a 
tervezet ellen, s alkalmat-
lannak tartotta arra, hogy a 
Par lament egyelőre megtár-
gyalja. Balogh Tamás 

Milyen Szegedet akarunk? 

Pénzt, vagy életet? 
AndeHe Ádám vitaindítója komoly gondokat és gón-

dolatokat vet fel. Számomra azonban mégis a címe Volt a 
legmegragadóbb, mert azt sugallja, hogy eztán nemcsak 
akarhatunk, hanem hangot is adhatunk akaratunknak, re 
mény, söt esély van a meghallgatásra, s talán arra is, 
hogy figyelembe veszik, azaz, végre lesz értelme szóvá 
lenni a dolgokat. 

Hogy milyeA Szegedet 
aka runk? Hét mi lyet akar-
n ánk ? Szépért., tisztát, kul-
turáltat , kényelmeset, ba-
rátságost. 'A város környe-
zet az ember számára, tár-
sadalmi és természeti érte-
lemben egyaránt. Hozzá-
szólásom az utóbbi vonat-
kozásnak egy k is területét 
érinti . Apropója az, hogy a 
húszadikai Délmagyaror-
szág ból meg tudhattuk: 
Magyarország hitelt k a p a 
Világbanktól , kimondot-
tan a közúthá lózat /fejlesz-
tésére, s m i n t a c ikk ír ja, 
„Csongrád megye rtem j á t 
rosszul az ideszánt részese-
déssel". 

ÍNos, éppen ez az, ami rő l 
úgy gondolom, hogy csakis 
akkor teljesül, h a a közvé-
leményhez is lehaj lanak a 
„magas fü lek" , (Kaptunk m i 
m á r hiteleket, n em ás keve-
set, azt is tud juk , m i lett 
belőlük, sőt azt is, hogy en-
nek fő oka is a nyilvános-
ság kizárása volt.) Erősen 
remélem, hogy e pénzhez 
ju tva megint előtérbe kerül 
a t izenvalahány éve nagy 
hűhóval elkezdett, de felé-
ben-harmadában átszerve-
zett, összekutyult, m a j d fél-

relökött ügy, az E75-ÖS (ak-
kor E5-ös) európai főútvo-
nal Szegedet k ikerü lő szaka-
szának megépítése. Emlé-
kezhetünk: megvolt m á r a 
nyomvonal ás, amikor egy-
szerre „rájöttek", hogy .még-
is men jen át az út. Sebté-
ben kikövezték a z egyálta-
l án n em országútnak va ló 
Gó lya utcát, a Veresács ut-
ca is (kapott pár l apá t asz-
faltot, az tán még érettebb 
megfontolás ugrott be, es 
inkább kiszélesítették a 
régi át járót , elherdálva a 
sok pénzt, riem oldva meg 
semmit. 

Továbbra is a Kossuth 
sugárút, a Nagykörút és a 
Petőfi sugárút a nyomvónal , 
továbbra is a Kossuth sgt. 
Szeged Jegbüdösebb, legmér-
gezőbb utcája, továbbra is 
bűzt. füstöt, zajt okádó or-
szágúti szörnyetegek ro-
bognak át a hovatovább tel-
jesen belvárosiasodé kör-
nyékű Nagykörúton. A for-
galom nőttön-nő, a füst-
koncentráció egyre több he-
lyen, s a körút tó l egyre tá-
volabb lépi át a tűrhetet-
Tenségi határt. Szenved az 
egész Város. Más helysége-
ket is rondít az E75-ös, de a 

nem ebből származó terhe-
lése nyi lvánvalóan Sze-
gednek a legnagyobb, -í a 
kétféle szennyezés eredője 
itt a legveszélyesebb 

A térképre p i l lantva lát-
szik, hogy a kerülőút meg-
oldható, a városon k ívü l 
többféle nyomvonal ás kí-
nálkozik, egyik sem több 
néhány ki lométernél . Ennek 
az ú tnak örü lnénék a köz-
lekedők (a városban isi), és 
a szó szoros értelmében fel-
lélegzene Szeged. Évszáza-
dokban, évezredekben le-
hetne kifejezni az életek 
meghosszabbodását, ame-
lyek fonalát most az ólom, 
a korom, a szénmonoxid, a 
rákkeltő füstggázok tépde-
sik. 

Bár nem az útkölcsön or-
vosolja, megemlítek egv 
másik, szorosan idetartozó 
gondot is. Bizonyos, 'hogy 
fele a lá csökkenne Szege-
den a kipufogógázokkal be-
lélegzett mérgek mennyisé-
ge, ha a váíósi buszokat el-
lá tnák méregtelenítő szű-
rőkkel. Tudjuk , hogy ez lel-
kiismeretességet követel, 
amibő l manapság még a 
pénznél is keve.-«»bb van, e-
persze, pénz is kel l , de azv 
is tud juk , hogy ez a pénz az. 
á l ta lunk vett- jegyei; . 
nából bőven kitelne. Életet 
vásárolnánk rajta, m in t 
ahogy a kerülő ú t költsége-
in is. Nem érné meg? 

Marton János 
M T A Szegedi 
Biológiai Központ 


